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انتقاد معاون وزير راه
 از اعطاي يارانه سنگين به سيمان

رئي��س مرک��ز تحقيق��ات راه، 
مس��کن و شهرسازي از اعطاي 
ياران��ه ۹۰ ه��زار توماني در ازاي 
تولي��د هر تن س��يمان به ارزش 
۱۲۰ هزار توم��ان، انتقاد کرد.به 
گ��زارش تجارت به نقل از مرکز 
تحقيق��ات راه و مس��کن، محمد 

ش��کرچي زاده گفت: اين مرکز به لحاظ مس��ئوليت مهمي که 
در قبال زيرس��اخت هاي کش��ور دارد، مقوله رويه هاي بتني را از 
س��الها قبل به خصوص بعد از ادغام دو وزارتخانه راه و ترابري 
و مس��کن و شهرس��ازي مورد توجه قرار داده و اقدامات موثري 
در خص��وص بت��ن غلطکي آغاز ش��ده اس��ت.معاون وزير راه و 
شهرسازي با اشاره به ريشه يابي غفلت موجود در مورد رويه هاي 
بتن غلطکي گفت: ايران جزو اولين کشورهاي منطقه است که 
صنعت س��يمان و بتن را در دوران پهلوي اول و در س��ال ۱۳۱۰ 
آغاز کرد و همراه آن، توليد س��ازه هاي بتني نيز صورت گرفت. 
البت��ه س��ازه هايي مربوط ب��ه دوران قبل از اين تاريخ نيز موجود 
اس��ت؛ اما اين س��ازه ها با استفاده از سيمان وارداتي ساخته شده 
اس��ت.وي با بيان اينکه عمر صنعت س��يمان و بتن به بيش از 
هشت دهه برمي گردد، افزود: بتن نقش مهم و اساسي در توسعه 
س��اخت و س��ازها مانند پل، تونل، س��د و بنادر داشته است و علي 
رغم رقابت جدي بين فولاد و بتن، بتن توانست به جايگاه اصلي 
خود دست يابد؛ به طوري که ۸۰ درصد ساختمان ها با بتن ساخته 
ش��ده اند و با توجه به مزاياي س��اختمان هاي بتني بايد اين رويه 
ادامه يابد.ش��کرچي زاده با اش��اره به نقش بتن در س��اخت سد و 
س��اير س��ازه ها بيان کرد: در سدس��ازي نيز، روش سدهاي بتني 
در مقابل س��دهاي س��نگريزه اي جايگاه خود را به دس��ت آورده 
است. همچنين سازه هاي پرافتخاري مانند سردر دانشگاه تهران 
نيز از بتن س��اخته ش��ده اس��ت که اوايل دهه ۴۰، به عنوان نماد 
بزرگترين مرکز آموزش��ي کش��ور ثبت شده و داراي ويژگي هاي 
ارزشمندي است؛ به طوري که طبق آخرين مطالعات انجام شده 
براي هشتادمين سالگرد دانشگاه تهران، اين سازه بتني داراي 

مقاومتي برابر ۳۵ مگا پاسکال است.
وي ادامه داد: مجموعه شهرک اکباتان نيز با فناوري قالب بتني 
در دهه ۵۰ يکي ديگر از نمونه هاي بتني در کشور به شمار مي رود 
و از نمونه ه��اي بع��د از انق��لاب نيز مي توان به برج ميلاد و طرح 

توسعه حرم حضرت معصومه )س( اشاره کرد.
شکرچي زاده همچنين به نقش بتن در بنادر اشاره کرد و گفت: در 
بندر امام )ره( سازه هاي پيش ساخته اي قبل از انقلاب ساخته شد 
که پس از مطالعات انجام شده دريافتيم عمق نفوذ يون کلرايد 
بعد از گذشت ۴۵ سال فقط يک سانتي متر بوده است. البته در 

حوزه بنادر بايد کارهاي جدي تري را انجام دهيم.
معاون وزير راه و شهرسازي يادآورشد: در بخش سدهاي بتني 
که قبل از انقلاب ساخته شد مي توان به ساخت اولين سد بتن 
غلطکي در بالادس��ت کارون ۱ اش��اره کرد. پس از انقلاب نيز 
س��دهاي کارون ۲ و ۳ س��اخته ش��د که در جايگاه خود ارزشمند 
هس��تند.وي تصري��ح ک��رد: در حوزه بتن هن��وز جاي کار وجود 
دارد و ما آن طور که بايد و ش��ايد اس��تفاده از بتن هاي توانمند 
را در زيرساخت ها قرار نداده ايم. همچنين بسياري از مجامع با 
ظرفيت هاي بتن هاي مختلف مانند بتن هاي پرتراکم و اليافي 
آش��نا نيس��تند.رئيس مرکز تحقيقات راه مس��کن و شهرسازي 
اذعان کرد: در هشت دهه بتن را شناختيم ولي در حوزه رويه هاي 
بتن��ي غاف��ل بوديم به طوري که تاريخ ظهور رويه هاي بتني در 
جهان به سال ۱۸۹۰ برمي گردد و اولين رويه بتني اجرا شده در 
راه هاي برون شهري در سال ۱۹۰۹ در ايلينويز امريکا و ۱۹۱۴ 
در آزادراه ها انجام شده است.وي در ادامه به شواهدي مبني بر 
استفاده از رويه هاي بتني درايران اشاره کرد و گفت: طبق گفته 
ج��لال زاده وي در ده��ه ۴۰ ب��ا همکاري مهندس حامي از رويه 
بتني در محوطه بنز خاور انجام داده اس��ت و نتايج اين اقدام دو 
تا سه دهه مثبت ارزيابي شده بود. همچنين تونل کندوان نيز به 
مدت ۶۰ سال از رويه بتني برخوردار بوده و سپس رويه آسفالتي 
روي آن کار مي شود.ش��کرچي زاده با بيان اينکه در برابر ۲۰۰ 
هزار کيلومتر راه هاي کش��ور تقريبا از رويه هاي بتني اس��تفاده 
نکرده ايم گفت: البته در بندرگاه ها و توقفگاه ها از رويه هاي بتني 
اس��تفاده ش��ده است اما اين فقدان در جاده ها احساس مي شود.

عضو هيئت علمي دانشکده فني دانشگاه تهران مهمترين دليل 
استفاده نکردن از رويه بتني در کشور را ارزان بودن قيمت قير در 
گذشته خواند و گفت: وزارت راه و ترابري انگيزه اي براي استفاده 
از رويه هاي غير آسفالتي نداشت و مشاوران نيز با رويه هاي بتني 
آشنا نبودند و متخصص رويه بتني نيز وجود نداشت. همچنين 
پيمانکار بتن در وزارت راه و ترابري نسبت به ساير وزارتخانه ها 
ناشناخته بود و هم اکنون نيز جايگاهي ندارد. از طرفي بتن براي 
پيمانکاران صرفا يک محصول قابل استفاده در ساختمان تلقي 
مي شود نه جاده.شکرچي زاده خاطرنشان کرد: بتن هاي اچ پي 
سي جزو لاينفک اجراي پل و تونل محسوب مي شود؛ اما آنچنان 
که بايد و ش��ايد در وزارت راه و شهرس��ازي ش��ناخته شده نيست 
اين مسئله اي است که ريشه فرهنگي دارد که بزرگترين وزارت 
توسعه اي کشور از ظرفيت بتن استفاده نکرده است.وي افزود: 
براي انجام روسازي بتني به طور قطع به تجهيزات مخصوصي 
نياز داريم که دستگاه ها و ماشين آلات آن وارد کشور نشده است 

و بايد از اين مسئله حمايت کنيم.
معاون وزير راه و شهرس��ازي با اش��اره به مزاياي بتن و دلايل 
عدم اس��تقبال پيمانکاران اظهار کرد: بتن به دليل رويه خاصي 
که دارد، در طول زمان نقايص خود را نشان مي دهد؛ از اين رو 
پيمانکار بايد ريس��ک اجراي آن را بپذيرد. از طرفي رويه هاي 
بتني داراي عمري بالغ بر ۴۰ و ۴۵ سال است و در مواردي مانند 
ايمني جاده، جذب نور، مصرف س��وخت و س��ازگاري با محيط 
زيست نسبت به آسفالت برتري دارد.وي در ادامه خاطرنشان کرد: 
نمي توان جلوي مازاد توليد سيمان ايستاد؛ زيرا چشم انداز روشني 
از صنعت سيمان تعريف نشده است و امروز با مازاد ۱۵ ميليون 
تن سيمان در سال روبه رو هستيم. از طرفي يارانه اي برابر ۹۰ 
هزار تومان در ازاي توليد هر تن سيمان به ارزش ۱۲۰ هزار تومان 
پرداخت مي ش��ود که اين ريش��ه در سياستهاي غيرکارشناسانه 
دارد.شکرچي زاده تاکيد کرد: رسالت متخصصان بتن شناخت 
راهکارهاي استفاده از رويه هاي بتني است؛ به طور مثال اجراي 
باند ۲۹ راست فرودگاه مهرآباد با مسائل مختلفي روبه رو بوديم که 
به طور جدي به آن پرداخته شد.وي، ارائه تسهيلات، ايجاد انگيزه 
براي کارفرمايان و پيمانکاران و همچنين آموزش را براي توسعه 
استفاده از رويه هاي بتني موثر دانست و گفت: دستورالعملي از 
سوي شوراي فني و زيربنايي درحال تهيه است که اميدواريم تا 

قبل از پايان سال جاري تکميل و ارائه شود.

پيشخوان

راه ومسکن
آن مرد آمد ولي خيلي زود رفت. مردي که چهار 
س��ال پيش س��کان هدايت دولت را به روحاني 
س��پرده بود.»محمود احمدي نژاد« با ش��عار مهر 
و مهرورزي ۱۲ س��ال قبل رئيس دولتي ش��د که 
برآين��د حماي��ت از محرومان و فق��را بود. و حالا 
مردي ديگر آمده است اين بار با همان مانيفست 

»احمدي نژاد«، البته با تن پوش روحانيت. 
تنها وجه تمايز يافته »ابراهيم رئيس��ي« ادبيات 
اوس��ت. او برخ��لاف آن مرد پوپوليس��تي، لحن 
سخنانش آرام و نشان از آداب روحانيتي دارد که 

لباس اين قشر را برتن کرده است.
ام��ا نگاه همان نگاه، رفت��ار همان رفتار ...گويي 
»احمدي نژاد« مرد نامرئي تيم »رئيسي« است.

آن مرد وقتي آمد؛ ش��عار مهرورزي را س��ر لوحه 
کار خ��ود ق��رار داد. اما حاصلش نه تنها مهرورزي 
نبود بلکه رنج وجوري بود که بر جامعه وارد آمد. 
رفتارهاي عوامانه او بعد از گذش��ت ۴ س��ال هنوز 

تن پوش سياه اقتصاد ايران است. 
آن مرد مهرورز... در حوزه هاي مختلف طرح هايي 
را اج��را ک��رد که هوز بعد از س��ال ها هنوز به ثمر 
ننشس��ته اند و حتي دامن اقتصاد را نيز گرفته اند. 
نمونه بارز اين گونه طرح ها ، مس��کن مهر اس��ت 
و ح��الا »ابراهيم رئيس��ي« م��ردي که به نوعي 
مانيفست »احمدي نژاد« در رقابت هاي انتخاباتي 
اجرا مي کند حرف از »مسکن کرامت« مي دهد؛ 

زيرا شعارش کار و کرامت است. 
نگاه و منش پوپوليستي »رئيسي« و يارانش، دوران 
تلخ طرح مس��کن مهر در دولت »احمدي نژاد« 
را يادآوري مي شود.طرحي که علاوه بر افزايش 
بار حجم نقدينگي باعث بس��ياري از مش��کلات 
اقتص��ادي ديگ��ري براي اقتصاد و به ويژه بخش 

مسکن شده است.
حالا اين پرس��ش مطرح مي ش��ود که چگونه و 
ب��ا چه مبنايي »رئيس��ي« دم از طرح »مس��کن 

کرامت« مي زند؟ 
چگون��ه اي��ن بخش در حالي که در رکود به س��ر 
مي ب��رد و خال��ي از نقدينگ��ي بوده و بس��ياري از 
طرح هاي محرک در اين حوزه تا حدودي عقيم 
مانده او از س��ازوکاري جداگانه و کاملا متضاد با 
برنامه هاي در دست اقدام و نيمه کاره اين بخش 

حرف مي زند؟
آيا »رئيس��ي« و تيم همراه او نمي دانند که براي 
ساخت وس��از و رونق بخش مس��کن نياز به سازو 
کارهايي دارد که هنوز بس��تر لازم در اين بخش 

فراهم نشده است؟

سپردن کار اجرايي به دولت يک بار ديگر تکرار 
سناريوي شکست خورده مسکن مهر را در ذهن ها 
تداعي مي کند. همان هنگام که مسکن به دليل 
اج��راي اين طرح ناقص ب��ا افزايش قيمت هاي 
کاذب مواجه ش��د. کارشناس��ان در آن زمان بارها 
تک��رار مي کردن��د که اين روش س��اخت و س��از 
باع��ث بروز هزينه هاي مضاعفي براي س��اکنان 
آن در آينده خواهد ش��د چرا که س��کونت افراد در 
مکان ه��اي فاقد خدمات روبنايي باعث افزايش 
۴ تا ۵ ميليون تومان هزينه س��اخت هر واحد در 

پروژه ها خواهد شد.

از سويي ديگر با اجراي طرح مسکن مهر، سيستم 
بانکي با اختلال مواجه شد زيرا متقاضيان بدون 
س��پرده گذاري، تسهيلات دريافت مي کردند که 
اين امر منابع مالي سيستم بانکي را با ضعف مواجه 
مي کرد و امروزه نيز همچنان اين موضوع دامن 
بانک ها را گرفته است.در نظر نگرفتن منابع مالي 
از يک سو و عدم تامين به موقع آن از طرف ديگر در 
کنار عدم جانمايي مسکن مهر از مهمترين دلالي 
شکس��ت اين طرح بود.حالا »رئيس��ي« چگونه 
مي توان��د نقدينگي »مس��کن کرامت« را تامين 
کند؟ در حالي که از يک س��و نظام بانکي کش��ور 

خود در شرايط بحراني قرار دارد و از سويي ديگر 
طرح ه��اي عمران��ي به دليل نبود نقدينگي کافي 

همچنان نيمه کاره رها شده اند!
ب��راي اج��راي يک طرح نياز به کار کارشناس��ي 
مدون دارد و در کنار آن بايد بستر لازم نيز فراهم 
باشد در حالي که در بخش مسکن در حال حاضر 
اين گون��ه نيس��ت. اگر بود دول��ت فعلي کار نيمه 
تمام مس��کن مهر را زودتر از آنچه تصور مي ش��د 
به س��رانجام مي رسانيد.»علي لاريجاني« رئيس 
مجل��س در مورد طرح مس��کن مه��ر در يکي از 
س��خنراني هايش گفت��ه ب��ود: »حج��م انبوهي 
از تس��هيلات به مس��کن مهر داده مي ش��ود، در 
حال��ي ک��ه اين موضوع به توليد کمکي نمي کند؛ 
بنابراين حتماً اولويت اش��تباهي است. ۵۴ درصد 
تس��هيلات در س��ال گذشته)۹۱( به مسکن مهر 
اختص��اص يافته اس��ت، مس��کن مه��ر موضوع 
مهمي اس��ت ولي اگر کش��وري متوازن حرکت 
نکند، در اقتصاد مش��کلاتي به وجود مي آيد«.از 
آن س��ود براساس گفته هاي »عباس آخوندي«، 
وزير راه و شهرسازي، در حال حاضر ۱۹ ميليون 
بدمسکني در کشور وجود دارد که بخش عمده اي 
به حاشيه نشيني در کلان شهرها و بخشي ديگر 

به بافت هاي فرسوده ارتباط دارد.
از ديگرسو وجود بيش از دو ميليون واحد مسکوني 
خالي نيز نشان از وجود مشکلات عديده در بخش 
مس��کن دارد و اتخ��اذ هرگونه تصميمي ش��بيه 
مس��کن مهر مي تواند تبعات فاجه باري را براي 

اقتصاد در حال احتزار کشور به بار بياورد.
اين در حالي اس��ت که س��ال گذشته قانون طرح 
مس��کن اجتماعي نيز به تصويب رس��يد. حالا در 
کنار همه اين موارد »ابراهيم رئيسي« کانديداي 
انخاب��ات رياس��ت جمهوري چگون��ه مي تواند با 
م��وازي کاري و تکرار س��ناريوي هاي شکس��ت 
خورده، مسکن را به سرانجامي مناسب برساند؟

»تجارت«وعدههايروياييانتخاباتيدرحوزهمسکنرابررسيميکند؛

»مسکنکرامت«سناريويتکراريمسکنمهر

مسکن مهر طرفدار چنداني ندارد

مدیرعامل شرکت هواپيمایي جمهوري اسلامي ایران:

آخوندي: نمي توانيم سياست دولت قبل را ادامه دهيم

»اي تي آر« ها3هفته دیگر به ایران مي رسد

 ـچين از مسير قرقيزستان راه اندازي راه آهن ایران 

قانون پيش فروش ساختمان تا یک ماه دیگر اصلاح مي شود

وزير راه و شهرس��ازي گفت: به جاي اجراي طرح مس��کن در 
بيابان ها آن را در بافت هاي فرسوده و شهري ايران دنبال مي کنيم 
و سياست ديگر دولت اين است که به سمت حاشيه نشين ها و 

افرادي که واقعا نيازمند ارتقاي مسکن هستند، برويم.
به گزارش تجارت، عباس آخوندي در جمع خبرنگاران در ارتباط 
با رکود در بخش مسکن گفت: بازار مسکن از جمله بازارهايي 

است که بيشترين دست کاري در آن صورت گرفته بود.
وزير راه و شهرسازي با بيان اينکه برنامه هاي سال ۹۵ را مرتبا 
به مردم گزارش داده ام، بيان کرد: اعتقادم بر اين اس��ت در پي 
تجارتي که با س��وداگران صورت گرفته بيش از ۲۵۰ ميليلارد 

از ثروت ملي ايران عاطل و باطل مانده است. 
او افزود: آخرين آمار مرکز آمار ايران نش��ان مي دهد ۲ ميليون 
و ۵۸۷ ه��زار خان��ه خالي موجود اس��ت و اگ��ر هر خانه را حدود 
۱۰۰ هزار دلار در نظر بگيريم، مفهومش اين اس��ت که بيش 
از ۲۰۰ ميليارد ثروت ايران را اين افراد با سياس��ت اش��تباه بر 

باد داده اند.
آخوندي با تاکيد بر اينکه عمدتا اين مسکن هاي خالي در شمال 
شهرها قرار دارد، تصريح کرد: فقط در منطقه ۱ شهرداري ۱۰۱ 
پروانه ساخت صادر شده است که نشان مي دهد اين سياست ها 
کاملا ناصحيح بوده اس��ت؛ در کنار اين همه خانه خالي آنچه 
که مشاهده مي شود اين است که بيش از ۱۹ ميليون نفر در بد 
مسکني بسيار شديد به سر مي برند و اين نشانگر اين است که 
هم ثروت ملت ايران هزينه ش��ده اس��ت و هم اينکه بهره وري 

در حد صفر است.
او با بيان اينکه نمي توانيم سياست دولت پيشين را ادامه دهيم 
چراکه اين سياس��ت مبتني بر اتلاف منابع بوده اس��ت، عنوان 
کرد: مس��کن مهرهايي که س��اخته ش��ده است طرفدار چنداني 

ندارد و بسياري از آنها خالي مانده است.
وزير راه و شهرسازي تاکيد کرد: سياستي که در دولت يازدهم 
تعقيب کرديم اين اس��ت که به س��مت خانه اولي ها برويم لذا 
سياس��ت ما پس انداز مس��کن و حمايت از خانه دار ش��دن خانه 

اولي ها است. 
او ادامه داد: در اين سياست ميزان پس اندازي که داده مي شود 
سقف آن در اوايل دولت ۲۰ ميليون تومان بود و در شهرهايي 
مانند تهران به ۱۶۰ ميليون رسيده است، بنابراين قدرت خريد 
خانه اولي ه��ا ک��ه جوان��ان را در برمي گي��رد افزايش پيدا کرده 

است. 
آخوندي با اشاره به طرح مسکن دولت يازدهم گفت: سياست 
بعدي اين است که به جاي اجراي طرح مسکن در بيابان ها آن 
را در بافت هاي فرس��وده و ش��هري ايران دنبال کنيم و سياست 
س��وم اين اس��ت که به سمت حاشيه نشين ها و افرادي که واقعا 

نيازمند ارتقاي مسکن هستند، برويم.
وزي��ر راه و شهرس��ازي بي��ان ک��رد: وقت��ي بخواهيم مس��ير 
س��وداگرانه اي که مدتها در کش��ور وجود داشته را اصلاح کنيم، 
مسير سختي داريم و فکر مي کنم در دولت در اين ۴ سال موفق 
شديم مسير را اصلاح کنيم و اکنون آمار پس انداز مسکن، خريد 
و فروش در داخل ش��هرها و رش��د پروان  هاي صادره در بافت 

فرسوده قديمي نشان گر اين ادعاست.
رونق بازار مس�کن همانند س�الهاي ۸۹ تا ���۹۱ امکان پذير 

نيست
معاون وزير راه و شهرسازي با بيان اينکه »تصور ذهني مردم از 
رونق بازار مسکن، سال هاي ۸۹ تا ۹۱ است« تصريح کرد: رونق 
يعني پروانه هاي ساخت مسکن و مصرف سيمان و ساير مصالح 
بايد به مانند آن زمان باش��د اما در واقعيت تکرار آن اتفاقات در 

جامعه  نه تنها مطلوب نيست بلکه امکان پذير هم نيست.
به گزارش تجارت، حامد مظاهريان در اولين جلس��ه اتاق فکر 
مسکن سال ۹۶ با اشاره به گزارش مرکز آمار ايران در سال ۹۵ 
اظهار داشت: انتشار گزارش مرکز آمار ايران در اسفندماه سال 
۹۵ به گستره اي از دغدغه ها دامن زده است. از اين رو يکي از 
اقدامات مهم فهم درست آمار ارايه شده و سپس تفسير داده ها و 
استفاده از آن در فرايندهاي مربوط به برنامه ريزي حوزه مسکن 
است.وي افزود: اطلاعات اوليه منتشر شده از سرشماري سال 

۱۳۹۵ نشان مي دهد که سياست هاي مخرب اقتصادي گذشته 
تبعات ويرانگري در حوزه س��رمايه گذاري در بخش مس��کن را 
به دنبال داشته است. درحالي که در گذشته با احتياط درباره امار 
خانه هاي خالي صحبت مي ش��د اما داده هاي سرش��ماري اخير 
نشان دهنده ابعاد نگران کننده اي از ميزان سرمايه گذاري کلاني 

است که در خانه هاي خالي حبس شده است.
معاون وزير راه و شهرس��ازي با تاکيد بر اينکه بايد با اس��تفاده 
از تجارب جهاني و مطالعات داخلي سياس��ت گذاري درس��تي 
در قبال خانه هاي خالي انجام دهيم افزود: رونق بازار مس��کن 
نيازمن��د بازتعري��ف مجدد اس��ت. وي گفت: تصور ذهني مردم 
از رونق بازار مس��کن، حدفاصل س��ال هاي ۸۹ تا ۹۱ اس��ت و 
فکر مي کنند رونق يعني پروانه هاي س��اخت مس��کن و مصرف 
س��يمان و س��اير مصالح بايد به مانند آن زمان باش��د درحالي که 
بايد به طور ش��فاف در جامعه تبيين ش��ود که تکرار آن اتفاقات 
در جامعه  نه تنها مطلوب نيس��ت بلکه امکان پذير هم نيس��ت. 
س��رمايه هايي که مي توانس��ت بخش مولد اقتصاد کش��ور را به 
حرکت درآورد اکنون با برآورد تقريبي دويست ميليارد دلار در 
خانه هاي خالي به تله افتاده است. تداوم توليد خانه هاي بدون 
متقاضي مصرفي نه تنها درس��ت نيس��ت بلکه شرايط اقتصادي 
نيز پذيراي آن نيست.مظاهريان بيان داشت: در بخش اول بايد 
به فهم درستي از آمار حاصل از سرشماري در مورد درصد خانه 
خالي، درصد خانه دوم و ميزان واحدهاي ناتمام در کشور رسيد. 
انتظ��ار مي رود در هفته هاي آينده گزارش هاي تفصيلي تري از 
س��وي مرکز آمار ارايه ش��ود. در بخش دوم بايد تجارب داخلي 
و جهاني را مورد بررس��ي قرار دهيم که راهکارها در مواجهه با 
خانه خالي چيس��ت؟ يکي از ابزارها بايد ماليات باش��د، پيشنهاد 
ديگر تغيير عملکرد اين خانه ها براي ديگر نيازهاي شهر مانند 
هتل آپارتمان و ... اس��ت اما بايد ديد چقدر ظرفيت وجود دارد 
و فرايند آن بايد به چه صورتي باش��د.وي در ادامه گفت: البته 
برخي کش��ورها مانند قبرس و اس��پانيا با سياست گذاري هايي 
مانند دادن اقامت توانس��تند مش��کلات خود در مورد خانه هاي 

خالي را برطرف کنند. اما اين مساله موضوعي است که کشور 
ما به طورجدي در برابر آن قرار نگرفته است.

براس��اس گزارش وزارت راه و شهرس��ازي، معاون وزير راه و 
شهرسازي تصريح کرد: سرمايه گذاران خانه هاي خالي به نظر 
مي رسد به تفاوت وضعيت موجود با گذشته پي برده اند اما گروهي 
همچنان با پافش��اري بر عقايدِ خود و به اميد اينکه اين دوران 
نيز مي گذرد و به س��ود خود دس��ت خواهند يافت در فکر تداوم 
وضعيت گذشته هستند. از ديگر سو درحالي که ميزان سرمايه 
هنگفت��ي در خانه ه��اي خال��ي به تله افتاده اس��ت برنامه ريزي 
مس��کن ب��راي دهک ه��اي مياني و پايين��ي جامعه که مصرف 

کننده واقعي هستند نيازمند سرمايه است.
معاون امور مس��کن و س��اختمان وزير راه و شهرسازي در ادامه 
بيان داش��ت: اگر واقع بينانه به اين موارد توجه ش��ود کس��ي که 
طي ۴ سال موفق به فروش اين آپارتمان ها نشده است با توجه 
به پرداخت بهره بانکي به طور تقريبي از سرمايه آن چيزي باقي 
نمانده اس��ت و در حقيقت اتفاقاتي در حال رخ دادن اس��ت که 
هم اکنون ما تنها شاهد نوک قله کوه يخي هستيم و بايد بتوانيم 

براي چاره جويي هم فکري کنيم.

مديرعامل ش��رکت هواپيمايي جمهوري اس��لامي ايران گفت: 
ازروز دوش��نبه يک گروه ۸ نفره از ايران اير در فرانس��ه هس��تند 
ت��ا پ��س از انج��ام بازرس��ي هاي لازم، هواپيماهاي اي تي آر را 

تحويل بگيرند.
فره��اد پ��رورش در گف��ت وگو با مهر درباره زمان ورود ۴ فروند 
هواپيماي اي تي آر خريداري ش��ده ايران اير به کش��ور، اظهار 

کرد: اين هواپيماها قطعا تا ۳ هفته آينده به ايران مي آيند.
مديرعامل هما ادامه داد: در حال حاضر ۸ تن از نيروهاي ايران اير 

شامل خلبان، نيروي تعمير و نگهداري و نيروهاي حقوقي براي 
اجراي مسائل مالي و حقوئقي ميان دو شرکت هما و اي تي آر 
در فرانسه به سر مي برند.وي با بيان اينکه مأموريت اين گروه، 
انج��ام عملي��ات پذيرش )acceptance( اين ۴ فروند هواپيما 
است، افزود: گروه اعزامي ما به فرانسه، علاوه بر بازرسي بدنه 
هواپيما، قطعات داخلي، موتور، صحت نگارش��ي بدنه نوشته ها 
و لوگوي هما، دکوراس��يون داخلي و س��اير آپشن ها، به بررسي 

مدارک اصلي اين هواپيماها مي پردازند.

پ��رورش اي��ن اقدام را کاملا منطبق با مقررات جهاني دانس��ت 
و گفت: گروه بازرس��ي هواپيماها، از روز دوش��نبه اين هفته در 
فرانسه به سر مي برند و امروز سومين روز کاري آنهاست. اين 
گ��روه ت��ا تحويل کام��ل هواپيماها و پرواز ۴ فروند اي تي آر به 

ايران، در فرانسه باقي خواهند ماند.
مديرعامل تنها ش��رکت هواپيمايي دولتي کش��ور، تأکيد کرد: 
ممکن است در طول بازرسي و انجام پروازهاي چک، مسائل، 
اي��رادات و مش��کلاتي در هواپيماه��ا ديده ش��ود که همکاران 

اعزامي هما به فرانس��ه، آنها را به گروه س��ازنده هواپيما گوشزد 
خواهن��د ک��رد. چون اگ��ر ايرادي در هواپيماه��ا بعد از تحويل 
نهاي��ي و پ��رواز به ايران ديده ش��ود، آنه��ا از پذيرفتن آن طفره 

خواهند رفت.
وي از ديگر اقدامات گروه اعزامي هما به فرانسه را اجراي امور 
مالي، اداري و حقوقي مرتبط با تحويل هواپيماها با شرکت اي 
تي آر عنوان کرد. ضمن اينکه قرار است اين گروه قطعات يدکي 

هواپيما را نيز تهيه و با همين هواپيماها به ايران حمل کنند.

وزير راه و شهرس��ازي با رئيس  پارلمان قرقيزس��تان ديدار و در 
خصوص گسترش همکاري هاي ريلي گفت وگو کردند.

ب��ه گ��زارش تجارت به نقل از وزارت راه و شهرس��ازي، عباس 
آخوندي وزير راه و شهرسازي با چيني باي تورسونبکوف رئيس 
مجلس قرقيزس��تان در محل مجلس ش��وراي اسلامي ديدار و 

گفت وگو کرد.
آخوندي در اين ديدار با تشريح برنامه هاي ريلي ايران، به موضوع 
اتصال ريلي ايران به چين با همکاري کشورهاي تاجيکستان، 
قرقيزستان، و افغانستان اشاره کرد و توضيح داد که هم اکنون 
راه آهن ايران به افغانستان وصل و قطعه ۷۲ کيلومتري خواف به 
هرات نيز در دست تکميل است. وزير راه و شهرسازي با اشاره 
به لزوم فعال س��ازي پروژه اتصال ريلي ايران به چين از طريق 

قرقيزس��تان، تأکيد کرد: لازم اس��ت که مذاکره اي با چيني ها 
براي مش��ارکت و س��رمايه گذاري در اين زمينه داشته باشيم تا 

اين پروژه سرعت بيشتري به خود بگيرد.
وي با استقبال از توسعه روابط حمل و نقلي ايران و قرقيزستان 
براي برگزاري نشست ۵ جانبه با کشورهاي چين، تاجيکستان، 
افغانس��تان و قرقيزستان در خصوص فعال سازي پروژه اتصال 
ريلي ايران به چين از مسير سه کشور آسياي ميانه اعلام آمادگي 
کرد و گفت: گسترش خطوط ريلي، جاده اي و هوايي بين ايران 
و قرقيزستان قطعا راه همکاري هاي تجاري را براي بازرگانان 
و گردش��گران تس��هيل کرده و آنان رغبت بيشتري براي انجام 

آن خواهند داشت.
وزي��ر راه و شهرس��ازي هم چني��ن با اش��اره به اينک��ه ايران و 

قرقيزس��تان در يک حوزه تمدني مش��ترک قرار دارند، گفت: 
زمينه توس��عه همکاري هاي اقتصادي بين دو کش��ور متعدد و 

گوناگون است.
وي اظهار اميدواري کرد در کميسيون مشترک بعدي دو کشور 
که در تهران برگزار خواهد شد کليه توافقات و تفاهمات همکاري 

اقتصادي مورد پيگيري قرار گيرد.
هم چنين چيني باي تورسونبکوف رئيس مجلس قرقيزستان نيز 
گفت: قرقيزستان از توسعه روابط که در نهايت منجر به توسعه 

ترانزيت و تجارت در منطقه شود حمايت مي کند.
وي از آغاز مطالعات در خصوص توسعه روابط اقتصادي بين دو 
کش��ور خبر و در خصوص فعال س��ازي پروژه اتصال ريلي ايران 

به چين از طريق قرقيزستان قول مساعد داد.

دبير کانون سراسري انبوه سازان گفت: پيرو جلسه اي که هفته 
قبل در کميس��يون عمران مجلس ش��وراي اسلامي برگزار شد، 
وزارت راه و شهرس��ازي ظرف يک ماه بايد قانون پيش فروش 

را اصلاح کند و به اين کميسيون ارجاع دهد.
فرش��يد پورحاجت در گفت وگو با ايس��نا اظهار کرد: کميس��يون 
عمران مجلس شوراي اسلامي به تقاضاي کانون انبوه سازان در 
هفته گذشته تشکيل جلسه داد تا موانع اجراي قانون پيش فروش 
را مورد بررسي قرار دهد. ما معتقديم در زمان تدوين اين قانون 

دقت لازم کارشناسي صورت نگرفته و لذا شرايط براي تسهيل 
در حوزه توليد مسکن فراهم نيست.

وي اف��زود: ب��ه اعتق��اد کان��ون انبوه س��ازان، اصلاحيه قانون 
پيش ف��روش ب��ا قواني��ن مرتبط در حوزه ثب��ت، تجارت، نظام 
مهندسي و رفع موانع توليد همخواني ندارد. در چند سال گذشته 
تلاش کرديم اين قانون به نوعي بازنگري شود تا مورد استقبال 
سازندگان مسکن قرار گيرد ولي واقعيت اين است که نمي توان 
اين قانون را اجرا کرد.دبير کانون انبوه سازان با اشاره به ماموريت 

کميس��يون عم��ران براي اصلاح قان��ون پيش فروش گفت: با 
توج��ه ب��ه مکاتبات با رييس مجلس ماموريتي به کميس��يون 
عمران محول شد که در يک فضاي کارشناسي، قانون را مورد 
بررس��ي قرار دهد. کارگروهي نيز زيرمجموعه اين کميس��يون 
تشکيل شده که اولين جلسه آن با حضور دستگاه هاي مربوطه 

و کارشناسان برگزار شد.
پورحاجت تصريح کرد: با توجه به اعلام صريح وزارت کشور و 
نماينده شهرداري ها درخصوص اين که حتي از شناسنامه فني 

که خيلي روي آن کار شد و از سال گذشته در اتوماسيون سازمان 
شهرداري ها اجرايي شده بود استقبالي صورت نگرفته، اعضاي 
کارگروه به اين اجماع رسيدند که مجددا قانون توسط وزارت راه 
و شهرسازي مورد بازنگري قرار گيرد. در اين خصوص لايحه اي 
توسط کارگروه وزارت راه و شهرسازي تدوين و ظرف مدت يک 
ماه به کميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي ارايه مي شود. 
سپس به عنوان يک طرح در صحن علني مجلس قرائت خواهد 

شد و نمايندگان درباره آن تصميم مي گيرند.

اصلاحيه آگهي مناقصه شهرداري ساري
آگهي ش�هرداري س�اري که در تاريخ چهارش�نبه ۹6/2/6 شماره 
۱0۱4 در صفحه 3 روزنامه تجارت درج گرديد؛ در سطر اول آگهي، 
عمليات اجرايي روکش آسفالت منطقه ۱ به عمليات اجرايي روکش 

آسفالت سطح منطقه 2 اصلاح مي گردد. 


